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پرداخ�ت جريمه توق�ف خ�ودرو در 
تعميرگاه ه�ا| ي��ك كارش��ناس صنعت 
خودرو گفت: پرداخت جريمه خواب )توقف( 
خودرو در تعميرگاه ها از سوي خودروسازان 
و واردكنن��دگان خودرو، آغ��ازي براي حل 
مش��كلات موجود در اين حوزه است. امرالله 
اميني گفت: متاس��فانه ارائه خدمات پس از 
فروش خودرو در كشور در وضعيت مناسبي 
به سر نمي برد. وي با بيان اينكه كمبود قطعه 
از مشكلات فراگير در تعميرگاه هاي رسمي 
توليدكنندگان و واردكنندگان خودرو است، 
خاطرنش��ان كرد: به دلي��ل همين كمبود 
قطعات، خودرويي كه بايد دو روزه تعمير شود 
مدت ها در تعميرگاه متوقف مي شود تا قطعه 

مربوطه تامين شود. 

توليد ارگانيك ب�ادام و كنجد |معاون 
بهبود تولي��دات گياه��ي س��ازمان جهاد 
كش��اورزي خراسان ش��مالي گفت: بادام و 
كنجد توليدي در باغات ديم استان به صورت 
ارگانيك توليد مي شوند و محصولات كاملا 
پاكي هس��تند. مجيد تش��كري با اشاره به 
اينكه اين استان پتانس��يل فراواني در توليد 
محصولات كش��اورزي ارگانيك دارد، افزود: 
عرضه محصولات ارگانيك در بازار نيازمند 
برچسب اس��ت كه براي اخذ آن بايد هزينه 
و زمان صرف ش��ود. كش��اورزان اس��تان به 
علت پايين بودن س��طح اقتصادي موفق به 
دريافت اين برچسب ها نش��ده اند تا بتوانند 
محصولات پاك خود را ب��ه عنوان محصول 
ارگانيك ارايه دهن��د. وي با بي��ان اينكه از 
تمامي سرمايه گذاران براي توليد محصولات 
ارگانيك حمايت خواهيم كرد، توضيح داد: 
در حال حاض��ر تقاضا ب��راي توليد گياهان 
دارويي ارگانيك و اخذ برچس��ب براي اين 
گياهان وجود دارد اما بيش��تر ت��لاش ما بر 
اين است تا س��اير محصولات نيز به صورت 

ارگانيك توليد شوند. 

كنترل قيمت م�رغ در م�اه رمضان | 
معاون ش��ركت پش��تيباني امور دام با بيان 
اينك��ه در س��ال ج��اري ۱۸ هزار ت��ن مرغ 
ذخيره شده، گفت: نگراني براي تامين مرغ 
ماه رمضان نيست و اين شركت ذخاير مرغ 
منجمد را براي جلوگيري از افزايش قيمت 
به موق��ع عرضه مي كن��د. عب��اس والوزي 
معاون شركت پش��تيباني امور دام گفت: از 
ابتداي آغاز خريد مرغ توس��ط اين شركت 
در س��ال جاري حدود ۱۸ هزار ت��ن مرغ با 
قيمتي حدود هفت هزار تومان از مرغداران 
خريداري ش��ده اس��ت. وي با بيان اينكه در 
روزهاي اخير به دلي��ل افزايش قيمت مرغ 
مرغ كمتري به شركت عرضه مي شود، افزود: 
در حال حاض��ر روزانه ح��دود 400 تن مرغ 
براي ذخيره سازي به شركت عرضه مي شود، 
ضمن اينكه نگراني از تامين م��رغ براي ماه 
رمضان وجود ندارد و اين شركت ذخاير مرغ 
منجمدش را به موقع و ب��راي جلوگيري از 

افزايش قيمت عرضه مي كند. 

رش�د تولي�د ميني بوس ه�ا | تولي��د 
ميني ب��وس و ميدل باس در كش��ور افزايش 
يافته است. براساس آمار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت توليد انواع ميني بوس و ميدل باس 
در كشور در فروردين ماه امسال افزايش يافته 
اس��ت. در اين مدت توليد ان��واع ميني بوس 
و ميدل باس با افزاي��ش 20 درصدي از پنج 
دستگاه در فروردين ۱393 به شش دستگاه 
افزايش يافت. فروردين امس��ال توليد انواع 
ميني بوس و ميدل باس در ش��ركت پيشرو 
ديزل آسيا از صفر دستگاه در فروردين ۱393 

به دو دستگاه افزايش يافت. 

مرغ كيلويي 6200 تومان| معاون شركت 
پش��تيباني امور دام از خري��د ۱۸ هزار تني 
گوشت مرغ در سال جاري براي تنظيم بازار 
ماه رمضان خبر داد و گف��ت: در حال حاضر 
قيمت ه��ر كيلوگرم گوش��ت م��رغ در بازار 
خرده فروش��ي حدود 6200 تومان اس��ت و 
حداكثر قيمت منطقي براي اين محصول در 
ايامي مانند ماه رمضان حدود 7000 تومان 
خواهد بود. عباس والوزي اظهار كرد: از اواسط 
فروردين  تاكنون حدود ۱۸ هزار تن گوشت 
مرغ خريداري و ذخيره سازي شده كه حجم 
ذخاير گوشت مرغ شركت پشتيباني امور دام 
تاكنون به حدود ۱00 هزار تن رسيده است. 
با اين ميزان حجم ذخيره س��ازي مش��كلي 
براي تنظيم بازار اين محصول در ايام خاص و 

پرمصرفي مانند ماه رمضان وجود ندارد. 

آغاز همكاري ب�ا نيس�ان | مدير عامل 
گروه خودروسازي سايپا از مذاكره با شركت 
نيس��ان براي توليد محصولات اين شركت 
در ايران خبر داد. س��عيد مدني اظهار كرد: 
نيسان براي شروع مجدد همكاري با ما اعلام 
آمادگي كرده اس��ت و البت��ه در اين زمينه 
منتظر نتيجه مذاك��رات هس��تيم. وي در 
پاسخ به پرسشي در زمينه سرنوشت مذاكره 
با ش��ركت س��يتروئن اظهار كرد: با شركت 
س��يتروئن نيز در حال مذاكره ايم و البته به 
نتايج مذاكرات نيز بستگي دارد. در اين زمينه 
در صورت رسيدن به توافق مدل صندوق دار 
خ��ودروي C4 در ايران توليد خواهد ش��د. 
مدير عام��ل گروه خودروس��ازي س��ايپا از 
افزايش حجم فعاليت هاي رنو در ايران خبر 
داده و خاطرنش��ان كرد: براي اصلاح قرار داد 

تندر 90 در حال مذاكره هستيم. 

تشكل ها              
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اقتصاد
مديركل امور اجتماع��ي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با اش��اره به اينكه اجراي دس��تور 
رييس جمهور مبني بر واگذاري سهام عدالت به همه كارگران در دستور كار وزارت كار قرار گرفته 
است، گفت: اداره كل امور اجتماعي اجراي اين دستور را دنبال مي كند. غلامرضا بستان منش در 
گفت وگو با تسنيم، درخصوص اجراي دس��تور رييس جمهور مبني بر واگذاري سهام عدالت به 
همه كارگران گفت: در مراسم باشكوه روز كارگر و تجليل از منتخبين جامعه كار و توليد كشوري، 
آقاي روحاني، رياست جمهوري ضمن دستور به آقاي ربيعي، اين وزارتخانه را مكلف كرد تا كليه 
كارگران كشور را از سهام عدالت بهره مند گردانند. وي ادامه داد: روشن است كه مهم ترين ماموريت 
وزارت تعاون، كار ورفاه اجتماعي، حفظ و صيانت از نيروي كار اس��ت، بر اين اس��اس تمام اهتمام 

و تلاش مس��وولان وزارت متبوع اين اس��ت كه با اتخاذ راهكارهاي مناسب و منطقي، سطح رفاه 
و معيشت كارگران را افزايش دهند. مديركل امور اجتماعي همچنين گفت: لذا براي تحقق اين 
وظيفه مهم و خطير و توجه ويژه به سند چشم انداز 20  ساله مبني بر بهره وري و كارآمدي نيروي 
كار و همچنين اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44 و در راستاي اجراي دستور رياست جمهوري 
برنامه واگذاري سهام عدالت به كارگران در اولويت كارها قرار گرفته است. بستان منش تاكيد كرد: 
واگذاري سهام عدالت به كارگران، علاوه بر مش��اركت نيروي كار در منافع بنگاه هاي اقتصادي و 
ارتقاي رفاه اجتماعي، در بلندمدت، موجبات افزايش سرمايه اجتماعي جامعه، كار و توليد را فراهم 

خواهد ساخت. 

گام اول واگذاري سهام عدالت به تمام كارگران 

نگاه روز

زير ذره بين اقتصاد 

ايسنا افتتاح خط توليد ولوو   

عكس نوشت

نشانه هاي خروج مسكن از ركود
علايم رفع ركود مسكن مشخص ش��ده و مي توان اميدوار بود كه 
از ش��ش ماهه دوم س��ال جاري، روند خروج از ركود كليد بخورد. البته 
بايد مد نظر داشت كه اين اتفاق از پاييز نمي افتد بلكه خروج قطعي از 
ركود، از سه ماهه چهارم امسال آغاز و ابتداي سال 95 به طور كامل انجام 
مي ش��ود. مهم ترين علايمي كه از آن مي توان نام برد عبارتند از بهبود 
وضعيت اقتصادي كش��ور و مردم، كه در كنار نياز انباش��ته شده براي 
ساخت و س��از قرار مي گيرد و مي تواند با افزايش تقاضا رو به رو شود كه 

طبيعتا با افزايش تقاضا، اوضاع عرضه هم تغيير مي كند. 
طرح جامع مسكن كه از طرف وزارت راه و شهرسازي ارايه شده، در مجموع طرح خوبي است و 
اين طرح هم مي تواند به رفع ركود از بازار مسكن ياري رساند. مهم ترين بخش اين طرح دسته بندي 
سه گانه مردم است و به درستي وزارت راه و شهرسازي مدعي ش��ده كه بخش عمده افرادي كه در 
كشور با بحران خانه دار ش��دن رو به رو هستند بخش مياني هستند. اين بخش شامل افرادي است 
كه مي توانند پس  اندازي داشته باشند اما بدون كمك دولت توان خانه دار شدن را ندارند. هر چند در 
اين طرح آمده است تا سال ۱405 وضعيت خانه دار ش��دن مردم از ۱2 سال به هشت سال كاهش 
خواهد يافت و اين رقم را با واقع بيني و دوري از شعارزدگي اعلام كردند، ولي در بخش ديگر اين طرح 
به شعارزدگي هم مي رسيم. شعارزدگي آنجايي است كه دولت مدعي ساخت بيش از يك ميليون 
واحد مسكوني در سال مي شود. اين شعار نخستين بار نيست كه داده مي شود و اتفاقا هيچگاه هم 
محقق نشده است. ميانگين ساخت مسكن در ايران، در بهترين حالت، سالانه 350 تا 400 هزار واحد 
مسكوني بوده است و اين رقم تنها در دوره وزارت آقاي عبدالعلي زاده به 600 هزار واحد رسيد. حتي 
در دوره مسكن مهر هم تعداد واحدهاي ساخته ش��ده اين طرح بيش از 250 تا 300 هزار واحد در 
سال نبوده است. كماكان هم نمي توان تصور كرد با توجه به ساختار كنوني ساخت و ساز مسكن در 
كشور دگرگوني خاصي رخ دهد. اگر وزارتخانه مزبور به واقع، به رسيدن به اين عدد اميدوار است بايد 

ابتدا تغييرات ساختاري را در بخش توليد مسكن انجام دهد. 
يكي از مهم ترين مشكلاتي كه عمده طرح هاي مسكن در كش��ور را طي سال هاي اخير با آن 
روبه رو كرده و مهم ترين مشكل مسكن مهر هم بوده است، مكان يابي اشتباه است. اتفاقا به همين 
خاطر هم هست كه بسياري از واحدهاي مس��كن مهر خالي ماندند، چرا كه 70 درصد واحدهاي 
ساخته شده مسكن مهر از نظر مكاني، در مكان هاي بد و تقريبا غيرقابل سكونت ساخته شده است. 
در نتيجه بايد مكان يابي بهتري را براي طرح هاي آينده انتخ��اب كرد. بهترين مكان يابي ممكن، 
استفاده از بافت هاي فرسوده است. در اين طرح مي توان با يك تير دون شان را زد. اول آنكه لكه هاي 
شهري را ترميم كرد و در وهله بعدي در مكاني كه عمدتا مركز شهرها هستند، واحدهايي ساخته 
مي ش��ود كه متقاضي خواهد داش��ت. البته اين طرح نياز به همت ملي دارد و ش��هرداري، بخش 

خصوصي يا وزارت راه به تنهايي نمي توانند اين طرح را پيش ببرند. 
علاوه بر اين بايد براي بخش مسكن در ايران س��اختارهاي اجرايي قوي درست كرد و به جاي 
تبديل واحدهاي مسكوني يك واحده به چهار واحد، رو به محله سازي آورد كه اين كار هم مشخص 
است كه به صورت فردي امكان پذير نخواهد بود و نياز به همكاري بخش هاي مختلف است. البته اين 
طرح ها ارايه شده اما تاكنون پاسخي دريافت نشده است. بايد يا به همت ملي روي آورد يا حداقل در 

سطح استان هايي كه آماده هستند، به همت استاني دست زد. 
*     عضو هيات مديره كانون انبوه سازان كشور

 ICT پيش�نهاد انحلال ش�وراي عالي فناوري اطلاعات منطقي نيس�ت|رييس كميته
مجلس در مخالفت با انحلال ش��وراي عالي فناوري اطلاعات گفت: از آنجا كه ادغام ش��دني نبود، 
پيشنهاد دهندگان طرح انحلال شوراي عالي فناوري اطلاعات را مطرح كردند. نمايندگان مردم در 
مجلس ديروز طرح حذف ماده 4 قانون وظايف و اختيارات وزارت ارتباطات و انحلال شوراي عالي 
فناوري اطلاعات را بررسي كردند و به كليات آن راي مثبت دادند. رمضانعلي سبحاني فر، نماينده 
س��بزوار به عنوان مخالف دوم اين طرح در مجلس اظهار داش��ت: اين طرح چند ماه پيش هم در 

مجلس مطرح شده بود كه با درايت نمايندگان به كميسيون صنايع برگشت خورد.
 

زيرمجموعه هاي كش�تيراني همچن�ان تحريم هس�تند| مديرعامل شركت كشتيراني 
ايران اعلام كرد: همه شركت هاي كشتيراني و كشتي هاي نفتكش زيرمجموعه شركت كشتيراني 
جمهوري اسلامي همچنان در تحريم هستند. محمدحسين داجمر، با بيان اينكه در حال حاضر 
تجارت ما بيش��تر با كش��ور هاي چين و پس از آن كره، تايوان و مالزي اس��ت، در مورد اولويت اول 
در صنعت كشتي تصريح كرد: صنعت ساخت كش��تي در داخل بايد ابتدا از تعميرات شروع شود 
و اگرچه سرمايه گذاري در تعميرات كش��تي ممكن است در ابتدا اقتصادي نباش��د اما از آنجاكه 
سرمايه گذاري هاي زيربنايي انجام شده است، مي توان با اين نگاه كشتي سازي را فعال كرد. وي گفت: 
سازندگان كشتي بايد با تجهيز امكانات خود تكليف سفارش هاي قبلي را مشخص كنند كه در اين 

صورت مي توان نسبت به ارائه سفارش ساخت كشتي هاي كوچك و خدماتي اقدام كرد. 

تمايل هندي ها ب�ه س�رمايه گذاري در ايران| رييس ش��وراي مش��ترك بازرگان��ي ايران 
و هند بيشترين اقلام صادراتي ايران به هند را ش��امل فولاد، آمونياك و ميعانات نفتي و مهم ترين 
محصولات وارداتي از اين كشور را بنزين، چاي و برنج عنوان كرد و گفت: هندي ها علاقه مند هستند 
كه در بخش هاي فولاد، پتروشيمي و تجهيز بندر چابهار سرمايه گذاري و همكاري  كنند. ابراهيم 
جميلي، به مهم ترين توليدات هند در زمينه هاي مختلف اشاره كرد و گفت: بيشتر توليدات هند در 
محصولات كشاورزي، صنعتي و معدني است. در زمينه كشاورزي برنج، گندم، دانه هاي روغني و در 
بخش صنعت و معدن نيز فولاد، مس، آلومينيوم، اتومبيل، منگنز، سنگ آهن و فسفات مهم ترين 
و بيشترين توليدات هند هستند. وي با بيان اينكه امكان افزايش صادرات ايران به هند وجود دارد، 
گفت: س��رمايه گذاري كه امروز هندي ها در چابهار انجام مي دهند از جمله مزيت هايي اس��ت كه 

مي تواند در ترانزيت كالاهاي ايران و همچنين صادرات كالاهاي هندي موثر باشد. 

انتقاد آخوندي از دخالت دول�ت در برخي پروژه ها | وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه در 
طرح هاي بزرگ مهندسي طرف هاي قرارداد نابرابر هس��تند، افزود: يك طرف قرارداد دولت است 
كه داراي قدرت و زور سياسي است و طرف ديگر مهندسان هستند كه از قدرت و زور سياسي برابر 
برخوردار نيستند. عباس آخوندي با تاكيد براينكه تضمين اجراي قراردادها نكته اصلي براي حمايت 
از حقوق مهندسان است ،گفت: در طرح هاي بزرگ مهندسي طرف هاي قرارداد نابرابر هستند، و يك 
طرف قرارداد دولت است كه داراي قدرت و زور سياسي است و طرف ديگر مهندسان هستند كه از 
قدرت و زور سياسي برابر برخوردار نيستند. وي با اشاره به اينكه در اين شرايط بايد طرف قدرتمند 
را موظف به پايبندي به تعهدات كرد اظهار داش��ت: بايد بتوانيم فرصت آموزش قواعد و مقررات و 
استانداردهاي بين المللي را براي مهندسان علاقه مند و توانمند فراهم كنيم. به گفته وي، بايد دريچه 

حضور مهندسان ايراني در بازارهاي بين المللي را باز كنيم. 

بانك اطلاعاتي مخازن نفت را نداريم| مدير امور اكتشاف شركت ملي نفت گفت: نداشتن بانك 
اطلاعاتي و شناسايي نشدن ويژگي هاي مخازن از چالش هاي پيش روي ماست و دست ما را براي 
توليد صيانتي مي بندد. هرمز قلاوند با اش��اره به اينكه در ٢٠ سال گذشته موضوع ژئومكانيك در 
دنيا مورد توجه قرار گرفته و به صورت كاربردي در صنعت نفت استفاده مي شود، گفت: با استفاده 
از ژئومكانيك، چالش ها، مشكلات و ريسك هاي مخازن و نحوه برداشت از آنها مشخص مي شود 
و اين همان جاي خالي اس��ت كه ما در صنعت نفت كشورمان داريم. من در س��ال ٧٥ با دانشگاه 
شاهرود و در مجموعه شركت ملي مناطق نفتخير جنوب با موضوع ژئومكانيك آشنا شدم، اما در 
اين سال ها اگرچه محدوديت داشتيم ولي كارهاي خوبي در حوزه مناطق نفتخير جنوب به عنوان 
مهندسي نفت تعريف و اجرا شد. قلاوند با اشاره به اينكه ژئومكانيك از شناسايي ويژگي هاي زمين 
آغاز مي شود خاطرنشان كرد: متاسفانه ما تاكنون نتوانسته ايم وارد محدود ژئومكانيك نفت شويم و 

هيچگاه داده هاي ما از شرايط مخزن و مطالعات ديگر آن كافي نبوده است. 

ايران بايد صادركننده قطعه ش�ود| وزير صنع��ت، معدن و تجارت گف��ت: در زمينه صنايع 
و قطعات خودرو بايد با ش��ركت هاي خارجي خوب همكاري كنيم و قطعات خودرو را براي داخل 
و صادرات با برندهاي معتبر بسازيم. محمدرضا نعمت زاده گفت: اگر به صداقت و قصد خدمت به 
مردم در جهت توسعه كشور گام برداريم، همه به ما كمك خواهند كرد، پس بهتر است به جاي آنكه 
بگوييم نمي شود و نمي گذارند، دست به كار شويم و اقدام كنيم. در صنايع خودرو و قطعات وابسته 
آن، طي سال هاي گذشته پيشرفت هاي به دست آمده كه در اين رابطه بايد كارهاي جديدي با ديد 

صادراتي انجام شود؛ به نحوي كه ايران صادركننده قطعه شود.

گ�روه اقتص�ادي | بايد به س��رعت 
تصميم بگيري��م و از توافق هس��ته اي 

بگذريم و به فكر حل بحران هاي پس از تحريم باشيم. 
اين را محسن رناني، عضو هيات علمي دانشگاه اصفهان 
در نشستي تحت عنوان »مناقشه اتمي، بيانيه لوزان و آينده 
اقتصادي اي��ران« گفت و هر چن��د تاكيد ك��رد كه حرمت 
تحريم ها از ميان رفته و حتي بدون حضور امريكا دس��تيابي 
به توافق هسته اي امكان پذير است، اما در خصوص وضعيت 
ايران پساتحريم نگراني هايي را مطرح كرد و توضيحاتي ارايه 
داد. دلواپسي هاي رناني از نوع ديگري بود. او توضيح داد ممكن 
اس��ت فرداي توافق، مخالفان توافق را تبديل به چماقي براي 
كوبيدن دولت كنن��د و در انتخابات پي��ش رو از آب گل آلود 
ماهي بگيرند. وي گفت: من نگران روزي هستم كه يك هفته 
از توافق گذشته باش��د و مردم به هم پيامك بدهند چرا همه 
مشكلات حل نشد؟ نويسنده كتاب اقتصاد سياسي مناقشه 
اتمي ايران با طرح اين موضوع كه بعد از توافق هس��ته اي چه 
بر س��ر اقتصاد ايران مي آيد، گفت: اينكه چه بر سر ما مي آيد 
نكته اي فرعي است. مساله اصلي اين است كه ما براي شرايط 
پس��اتحريم چه برنامه اي داريم. عضو هيات علمي دانش��گاه 
اصفهان با تاكيد بر اينكه احتمال دستيابي به توافق هسته اي 
بسيار بالاس��ت، گفت: اين مس��اله حتي بدون حضور امريكا 
هم بايد انجام شود چرا كه در شرايط فعلي توافق به نفع همه 
طرفين از جمله باراك اوباماست. او در توضيح اين مطلب افزود: 
در نتيجه دولت امريكا تمايل به انجام توافق دارد و از سوي ديگر 
ما هم به دلايل متعدد مي خواهيم به يك توافق كه البته حافظ 
منافع ملي باشد برسيم. در اين ميان اگر كنگره و سناي امريكا 
هم س��نگ اندازي كرد، مذاكرات بايد با طرف اروپايي و تا لغو 
كامل تحريم ها دنبال شود. امريكا هم به خوبي مي داند اگر به 
دلايل واهي از مذاكرات كنار بكشد، نه تنها حرمت تحريم ها از 

بين رفته بلكه بدون آنها مذاكرات پيش مي رود. 
وي با اش��اره به موقعيت كنون��ي ايران افزود: كش��ور ما 
ديگر فرصت��ي ندارد كه از نو ش��روع كند. ما ۱0 س��ال پيش 
مي توانستيم اما امروز ديگر اين توان را نداريم زيرا بحران هايي 
براي اقتصاد ايران در راه اس��ت كه بايد ب��راي مقابله با آن در 

شرايط پساتحريم برنامه ريزي دقيق و كاملي داشته باشيم. 
رناني گفت: ما امروز در يك مسير يك طرفه قرار داريم و 
فراموش نكنيم كه موقعيت بد امروز نشأت گرفته از بازي بدي 

است كه در ۱0 سال گذشته انجام شده است. 
عضو هيات علمي دانش��گاه اصفهان گفت: ما در مقابل 
طولاني ترين ركود تاريخ ايران هستيم. در اين شرايط بسياري 
از بنگاه هاي ما منتظر نتايج مذاكرات هستند و به همين خاطر 

اعلام ورشكستگي نكردند.  
رناني با اشاره به موقعيت فعلي گفت: دولت در اين حوزه 
بايد هوشيار باش��د، برگ برنده دولت در مذاكرات هسته اي 
مي تواند به برگ بازنده تبديل شود چرا كه بسياري از مخالفان 
دولت روي اين مس��اله مان��ور مي دهند ك��ه در صورت حل 
مناقشه هسته اي تمام مشكلات حل خواهد شد. اين در حالي 
است كه تمام مشكلات نشات گرفته از مساله هسته اي نيست 

كه با رفع آن موضوع حل شود. 
رناني توضيح داد: حل مشكل و توافق تنها مي تواند شرط 
لازم توسعه و رونق اقتصاد ايران باشد، اما شرط كافي نيست. 
بايد واقع بين ب��ود و قبول كرد كه حل مس��اله اتمي تنها ۱0 
تا 20 درصد مشكلات كنوني اقتصاد را حل كند. در نتيجه اين 

برگ برنده امروز و فردا تبديل به برگ فشار مي شود. 
اين اقتصاددان در بخش ديگري از سخنانش به انتخابات 
اش��اره كرد و گفت: نتيجه انتخابات 92 توافق بين جامعه و 
سياستمداران براي بازگشت فرآيندها به مسير عقلاني بود. 
بايد توجه كرد كه از انتخابات رياس��ت جمهوري س��ال 76، 
جامعه و سياس��تمداران دايما به يكديگر رودست زده اند در 
حالي كه در سال 92 اين دو با يكديگر اجماع كردند. بايد قدر 

اين اجماع را دانست و هر چند من بارها سياست هاي دولت را 
در زمينه اجراي فاز دوم هدفمندي يارانه ها، لايحه خروج غير 
تورمي از ركود و مسائل ديگر نقد كرده ام ولي چاره اي نداريم 

جز اينكه كمك كنيم تا دولت روحاني موفق شود. 
وي يكي از اتفاقات خوب در مس��ائل مربوط به مذاكرات 
ايران و ۱+5 را حساسيت اجتماعي روي اين مساله دانست و 
گفت: پيگيري مذاكرات هسته اي از طرف جامعه به اندازه اي 
بالا بود كه تنها با رقابت هاي جام جهاني قابل مقايس��ه است. 
ابتدا اين مساله براي من ترسناك بود اما امروز خوشحالم چرا 
كه اين مساله باعث شد توقف مذاكرات از طرف گروه فشار و 
منتقدان دولت ناممكن شود. براي اينكه عدم توافق پيامدهاي 

جبران ناپذيري براي اقتصاد ايران به همراه مي آورد. 

براي خروج از وضع كنوني بايد تصميمات سياسي 
گرفت

رناني به وضعيت اقتصاد ايران پس از لغو تحريم ها پرداخت 
و ادامه داد: چند واقعي��ت در اطراف ما وج��ود دارد كه اجازه 
نمي دهد بعد از توافق وضعيت اقتصادي ايران تفاوت چنداني 
كند. اقتصاد ما در يك چرخه بس��ته گرفتار ش��ده و وضعيت 
كنوني ما، مانند كسي است كه مي خواهد انتهاي يك بن بست 
را با پتك باز كند اما براي ورود به بن بس��ت مش��كلات بايد از 
كوچه توافقات موفق بگذريم. يكي از اصلي ترين دشواري هاي 

اقتصاد ما بسته بودن دريچه هاي خروج از كشور است. 
او گفت: تحريم ها تنها دريچه ورود به اقتصاد ما را بست. 
نبايد فراموش كنيم پتانس��يل اقتصادي م��ا به مراتب بيش 
از وضع كنوني اس��ت زيرا به قدري س��رمايه گذاري داشتيم 
كه مي توانيم بالاتر از ش��رايط حاضر بروي��م. در حال حاضر 
ش��هرك هاي صنعتي ما، يك چهارم ظرفيت خود فعاليت 
مي كنند اما توليد بيش��تر آنها تبديل به مازاد مي ش��ود زيرا 
توان رقابت با كالاهاي ديگ��ران را داريم و هم تقاضا در داخل 
به شدت كاهش يافته است. بسته شدن دريچه اقتصاد ما به 
خارج، ناش��ي از بيماري هلندي اقتصاد، فقر طبقه متوسط، 
كمبود نقدينگي جامعه و دلايل ديگري است كه به تحريم ها 

ربطي ندارد. 
وي افزود: توليد بايد افزايش پيدا كند و نمي توانيم اميدي 
به خارج از كشور ببنديم. توقع دو برابر شدن صادرات نفت هم 
توقع بيجايي است و نهايتا مي توانيم در سال دو تا سه ميليارد 
دلار افزايش فروش داشته باشيم. پس در كوتاه و ميان مدت 

نمي تواني��م اميدي به تغيير فروش نفت داش��ته باش��يم. از 
طرفي در داخل كش��ور هم به دليل ركود تقاضا كم است. آن 
زماني كه دولت تصميم گرفت تا پول چاپ نكند و جلوي ركود 
را بگيرد انتقاد كردم و گفتم ابتدا بايد مساله ركود حل شود. 
حالا كه تورم ۱5 درصد اس��ت، بايد راه��كاري براي تحريك 
اقتصاد پيدا كرد. اگر بخواهيم اقتصاد در شرايط پسا تحريمي 
حلقه ركود را بشكند بايد راه حل مناسب را بيابيم زيرا دولت 
به تنهايي در ش��رايط فعلي توان اين كار را ندارد. وي در ادامه 
ضمن ناممكن دانس��تن تحريك اقتصاد از طريق بازگشت 
پول هاي بلوكه شده، وام بانكي به توليدكنندگان، چاپ پول 
و مسائلي از اين دست گفت: دلار تثبيت مي آورد نه تحريك. 
بازگشت دلارها از بي ثباتي بازارهاي ارزي جلوگيري مي كند. 
از س��وي ديگر برخي نيز ب��ه درآمدهاي نفتي اميد بس��تند 
كه به دليل عدم رس��يدگي به صنعت نف��ت در حال حاضر 
امكان درآمدزايي چش��مگير از طريق آن وجود ندارد. تبليغ 
مي شود كه سرمايه خارجي مي آيد. بايد پرسيد در 20 سال 
گذشته كه تحريم نبوديم چه ميزان سرمايه گذاري خارجي 
داشتيم؟ خارجي تنها در يك نظام شفاف حقوقي و اقتصادي 
س��رمايه گذاري مي كند. او در كش��ور ايران فق��ط در حوزه 
خليج فارس سرمايه گذاري مي كند نه در پروژه هاي داخلي. 
خارجي ها هميشه براي صادرات به ايران آماده اند. آنها هميشه 
آماده هجوم آوردن به درآمدهاي ما بودند. پس به اين راه هم 
نمي توان اميدوار بود. رناني نتيجه گرفت: شايد تنها يك راه 
وجود داشته باشد و آن هم ورود سرمايه هاي ايرانيان خارج از 
كشور است. گفته مي شود در خارج از ايران چهار هزار ميليارد 
دلار، سرمايه ايراني هاي ساكن خارج است. كافي است فضايي 
فراهم شود كه ايرانيان دلسوز به ميهن باز گردند. ۱0 درصد 
چهار هزار ميليارد دلار، مي ش��ود 400 ميليارد دلار! چندي 
قبل يك��ي از انجمن هاي ايرانيان س��اكن امري��كا گفته بود 
آماده بازگشت و س��رمايه گذاري در ايران هستند به شرطي 
كه يك سري مسائل فراهم شود. درباره اين شروط نظام بايد 
تصميم گيري كند. فراموش نكنيم اگر اين افراد فقط سالي 
يك بار به كشور بازگردند، ارزآوري اقتصاد ايران به مراتب تغيير 
خواهد كرد. رناني اذعان كرد: براي خروج از وضعيت كنوني 
نيازمند تصميمات سياسي هستيم. به واقع نگران وضعيت 
پساتحريم كشور هس��تم. در اقتصاد ايران انواع بيماري هاي 
س��اختاري و نهادي وجود دارد كه اين دولت نمي تواند آنها را 

حل كند و بايد چند دولت براي رفع آن تلاش كنند. 

اگر قصد زمين زدن دولت را داريد... 
استاد دانشگاه اصفهان گفت: دولت خيلي كارها را شايد 
نتواند به تنهايي انجام دهد اما مي تواند پيكر فرتوت مديران 
خود را اصلاح كند. اين را قبلا در نام��ه اي براي آقاي روحاني 
نوشتم كه دولت با ژنرال هاي فرتوت كارايي نخواهد داشت. 
مديران دولت ريسك پذير نيستند. البته شكي در بحران هاي 
به جا مان��ده از دولت قبل وج��ود ندارد اما بايد ريس��ك  بود. 
متاس��فانه وزراي دولت، به اندازه رييس دولت هم جس��ارت 
ريس��ك را ندارند. اين اقتصاددان تصريح كرد: نگرانم بعد از 
تحريم ها با يك آش��فتگي بي نظير در واردات روبه رو شويم. 
زيرا هر گاه كه درآمد ارزي بالا رفت با آشفتگي واردات رو به رو 
شديم و هرگاه واردات آش��فته شد يك بخش يا بخش هايي 
از توليد ملي از بين رفت. دولت تاكنون هيچ بس��ته اي براي 
مكانيزم واردات در دوران پس��اتحريم ارايه نداده اس��ت. اگر 
براي واردات هيچ بسته اي نداشته باشيم، رمقي كه مي تواند 
به وضع اقتصاد ياري كند، از دس��ت مي رود. نگران��م بازار ارز 
مديريت نشود. نگرانم اسكله هاي غيرمجاز كه تعداد آن اگر 
بيشتر از اسكله هاي مجاز نباشد، كمتر نيست، فعال شوند و 
شوك ارزي و تورمي ايجاد كند. بايد از همين امروز به فكر اين 
مسائل بود.  او يكي از مهم ترين دغدغه هايش را يافتن راه حلي 
براي فساد سيستماتيك اداري خواند و گفت: بايد دولت راهي 

براي حل اين بحران اصلي بيابد. 
وي اذعان ك��رد: اين را دول��ت و مخالف��ان آن بدانند، 
اگر كس��ي قصد زمين زدن دول��ت را دارد، ب��ه فعال كردن 
اس��كله هاي غيرمجاز بپردازد. در اين صورت دس��ت دولت 
بسته مي شود و انبوه واردات قاچاق به ايران سرازير مي شود. 
قيم��ت ارز غير رس��مي بالا م��ي رود و رمق تولي��د گرفته 
مي شود. امروز ديگر دشمنان دولت تنها منتقدان مذاكرات 
نيستند، زيرا منتقدان را آدم هاي صادقي تشكيل مي دهد 
كه اشتباهات كشور را گوش��زد مي كنند. براي شرايط پسا 
تحريم نياز به تصميم سياسي داريم. رناني ادامه داد: نگرانم 
بعد از مذاكرات، جناح هاي سياسي، مساله توافق را تبديل 
به چماقي كنند و بر س��ر هم بزنند ت��ا در انتخابات مجلس 
توفيق بيشتري داشته باشند و از اين طريق يك سال ديگر 
فضاي كس��ب و كار را در كش��ور تيره كنند. نگرانم از اينكه 
يك هفته بعد از مذاكرات پيامك هاي مردم شروع شود كه 
چه شد؟ بايد بدانيم در ۱0 س��ال گذشته هزار ميليارد وارد 
معده اقتصاد ما شده اما اشتغال همچنان در سطح سال ۸4 
است. پس نتيجه مي گيريم مش��كل اقتصاد ما با دلار حل 

نخواهد شد. 

فساد اداري و بحران آب چالش هاي اصلي پيشارو
وي در ادامه به تببين بايس��ته هاي ايران در دوران پسا 
تحريم پرداخت و گفت: ايران با بحران هاي به تعويق افتاده 
بس��ياري روبه رو اس��ت. در حوزه ناكارآمدي نظام اداري به 
مرحله بحران رس��يديم. تمام درآمدهاي نفت��ي دولت در 
حال حاضر صرف حقوق كارمندان، بازنشستگان و يارانه ها 
مي ش��ود. اين مصداق يك بحران اس��ت. در حوزه اشتغال 
ش��ش ميليون بيكار داريم و در سه، چهار س��ال آتي چهار 
ميليون نفر ديگر هم به بازار كار مي آيند. در نتيجه بايد ۱0 
ميليون شغل ايجاد شود وگرنه تنش هاي اجتماعي ناشي از 
بيكاري تمام جامعه را در بر خواهد گرفت. در حوزه سياست 
خارجي هم با يك تصميم خطا به ورطه تنش هاي دراز دامن 

مي افتيم .
رناني ادامه داد: در حوزه اجتماعي بحران هاي متعددي در 
حال از راه رسيدن است. سه تا چهار ميليون زنان بي همسري 
داريم كه هيچ شانس��ي براي ازدواج ندارند. موجي از مسائل 
اخلاقي و رفتاري روبه روي ما قرار دارد. جز مشكلات شهري 
در حوزه كشاورزي و آب هم به بحران رسيديم و بايد فكري به 

حال اين وضعيت كنيم. 

كلان

رناني  ازنگراني هاي خود  از  طولاني ترين ركود  اقتصاد مي گويد

نگران ايران پساتحريم هستم 

جمله هاي كليدي
  ممكن اس�ت فرداي توافق، مخالفان، توافق را تبديل به چماقي براي كوبي�دن دولت كنند و در 

انتخابات پيش رو از آب گل آلود ماهي بگيرند
   من نگران روزي هس�تم كه يك هفته از توافق گذشته باشد و مردم به هم پيامك بدهند كه چرا 

همه مشكلات حل نشد
   موقعيت بد امروز نشأت گرفته از بازي بدي است كه در 10 سال گذشته انجام شده است

گروه اقتص�ادي | تازه ترين گزارش ه��ا از برنامه هاي وزير 
صنعت و معدن و تجارت نش��ان مي دهد ك��ه اين وزارتخانه 
براي 36 ه��زار واحد صنعتي تعطيل و نيم��ه تعطيل برنامه 
عملياتي نوشته است. موضوعي كه محسن صالحي نيا، معاون 
وزير صنعت، معدن و تج��ارت از آن به عنوان طرح حمايتي 
دولت ياد كرده است. گويا بعد از محقق نشدن يارانه صنعت 
در سال 93 و بحث هاي تخصيص دو هزار ميليارد توماني در 
سال جاري اين بار خود وزارت صنعتي ها به فكر ايجاد تحرك 
در واحدهاي توليدي افتاده اند و مي خواهند خواب رخوت را 

از روي صنعت كشور بزدايند تا يخ ركود آب شود. 
به نظر مي رس��د دولت قصد دارد تا براي بهبود ش��رايط 
اقتص��ادي و رس��يدن به رش��دهاي صنعتي اقتص��ادي كه 
پيش بيني شده اس��ت، حركتي نو را انجام دهد، حركتي كه 
گويا با اس��تارت احي��اي واحدهاي تولي��دي تعطيل و نيمه 
تعطيل زده ش��ده و مردان صنعت��ي دولت با دل بس��تن به 
يارانه هاي بخش توليد مي خواهند دس��ت به احيايي بزنند 
كه همانند اجراي بزرگ ترين جراحي اقتصادي اما و اگرهاي 
زيادي دارد. آيا يارانه ها مي توان��د روغني به چرخ از كار افتاده 
صنعت بزند؟دولتمردان صنعتي دول��ت يازدهم گويا قصد 
دارند تا براي احياي واحدهاي توليدي نيمه تعطيل و تعطيل 
5 درصد از يارانه دو هزار ميليارد توماني بخش صنعت را به اين 
واحدها تخصيص دهند كه اين رق��م در حدود ۱00 ميليارد 
تومان مي ش��ود. حال اينكه از اين ۱00 ميليارد تومان به هر 
واحد صنعتي چه ميزان تسهيلات بلاعوض دولتي مي رسد 
موضوعي اس��ت كه معاون وزير صنعت، معدن و تجارت، به 
آن اشاره اي نكرده است. اما با توجه به آخرين آماري كه سال 
گذشته از سوي س��ازمان ش��هرك هاي صنعتي عنوان شد 
به دليل بحران نقدينگي، بين س��ال هاي ۸4 تا 92 در كشور 
۱4 هزار واحد صنعتي فعاليت هاي ش��ان را متوقف كرده يا 
دچار ورشكستگي شده اند. آمارهاي وزارت صنعت نيز نشان 
مي دهد در كن��ار توقف فعاليت اين ۱4 ه��زار واحد صنعتي 
22 ه��زار واحد صنعتي با ظرفي��ت كمت��ر از 50 درصد كار 
مي كنند. در عين حال بايد توجه داشت24 هزار واحد صنعتي 

نيز با ظرفيت 50 تا 70 درصد به كارشان ادامه مي دهند. 

سرانه 2/8 ميليون تومان براي هر واحد 
بر اين اساس با توجه به س��هم ۱00 ميليارد توماني كه 
وزارتخانه براي اين واحدها در نظر گرفته است اگر طبق نظر 
وزارتخانه بخواهيم تنها واحدهايي تعطيل و نيمه تعطيل را 
به عنوان واحدهاي كه قرار است تسهيلات دولتي را دريافت 
كنند در نظر بگيريم طبق آمار بالا 36 هزار واحد مش��مول 
دريافت اين تسهيلات هس��تند و اين يعني هر واحد بدون 
در نظر گرفتن اينكه واحد مذكور در چه اش��ل كاري اس��ت 
و چه نوع محصولي را توليد مي كن��د دو ميليون و ۸00 هزار 
تومان وام بلاع��وض دريافت مي كند. وامي ك��ه قطعا براي 
واحدهاي صنعتي نيمه بزرگ رقم قابل توجهي نيست و براي 
بنگاه هاي صنعتي كوچك مي تواند به راحتي چرخ توليد آنها 
را تا حدودي به حركت در آورد.  البته محسن صالحي نيا در 
گفته هاي خود صحبتي از دس��ته بندي واحدهاي صنعتي 
نكرده است و اگر قرار باشد اين كمك در دسته بندي خاصي 
قرار گيرد قطعا اين اعداد و ارقام متف��اوت خواهد بود. البته 
ظاهرا بحث هايي در وزارت صنعت براي دس��ته بندي هاي 
خاص وج��ود دارد و بعيد نيس��ت دس��ته بندي اي كه وزير 
صنعت براي تخصيص يارانه در روز ص��ادرات عنوان كرد در 

اين زمينه نيز در اولويت هاي ابتدايي وزارتخانه قرار گيرند. 
اين مقام دولتي همچنين افزوده است: »البته واحدهاي 
ذيربط در صنايع مذكور حسب امكانات، ظرفيت، توانمندي 
و قابليت براي جذب اين منابع، اقدام خواهن��د كرد. در اين 
ميان ب��ا توجه به منابع مال��ي كه در اختي��ار وزارت صنعت 
قرار مي گيرد و به تازگي دو هزار ميلي��ارد تومان نيز از منابع 
حاصل از اجراي قانون هدفمندي قرار است اختصاص يابد، 
براي هر ي��ك از بخش هاي صنعتي منابع��ي در نظر گرفته 
مي ش��ود، البته با توجه به اينكه بعضا ايجاد طرح توس��عه، 
افزايش توليد، تنوع پذيري در توليد و بهبود محصولاتي كه 
مورد نظر مشتريان داخلي و خارجي است، منابع متفاوتي را 
طلب مي كند، اين تامين اعتبار در چارچوب كلان كشور و از 
منابع داخلي بانك ها يا صندوق توسعه ملي صورت مي گيرد. 
به هرحال بخش��ي از اين مناب��ع، در چارچوب يارانه س��ود 
تسهيلات يا پشتوانه سازي براي تسهيلات دهي براي هر يك 

از بخش هاي مذكور به خدمت گرفته مي شود.«
 

 واحدهاي فعال بايد در اولويت باشند
»توجه به واحدهاي فعال« موضوع��ي كه در گفته هاي 
مهدي پورقاضي از فع��الان اقتصادي ات��اق بازرگاني ايران 
مشهود اس��ت. وي در گفت وگو با »اعتماد« مي گويد: »اول 
بايد ديد كه اصل ماجرا كه تخصيص اعتبارات يارانه اي دولت 
و جزيي از وظيفه و قانون دولتي اس��ت در چه زماني محقق 
مي ش��ود تا بتواند در مورد تخصيص آن اظهارنظ��ر كرد. با 
اجراي طرح هدفمندي يارانه ها قرار بود كه يارانه صنعتي كه 
جايگزين گران شدن حامل هاي انرژي بود به صنايع داده شود 
كه بعدا اين يارانه در قالب هاي ديگر حتي يارانه آموزشي به 

صنايع صادرات محور مطرح شد.«
وي در خصوص اين طرح جديد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با طرح اين سوال كه »حال واقعا بايد بپرسيم كه اين 
يارانه بايد به واحدهاي فعال صنعتي كه در حال توليد هستند 
اختصاص يابد يا به واحده��اي كه به دليل ع��دم مديريت 
صحيح به ورشكستگي و تعطيلي كشيده شده اند ؟«، گفت: 
»مشخصا واحدهايي كه در حال حاضر در حال توليد هستند، 
واحدهايي هستند كه مديريت صحيح داشته اند و توانسته اند 
در شرايط سخت با مديريت درست منابع خودشان را خرج 
كرده و چرخه توليد را حفظ كنند، حال اين كه واحدهايي كه 
مديريت صحيحي نداشته اند با ورود منابع جديد نيز همان 
شرايط قبلي را تكرار مي كنند و نمي توانند در چرخه توليد 
مثمر ثمر باش��ند.«اين فعال اقتصادي ادامه داد: »برداشت 
من از اين طرح دولت اين است كه بهتر است در شرايط فعلي 
دولت به واحدهاي توليدي كه س��رپا هس��تند، كمك كند 
تا اين واحدها بتوانند چرخه توليد خود را گسترش دهند تا 
واحدهاي ورشكسته يا تعطيل شده كه معلوم نيست منابع 
اعتباري جديد را چگونه خرج كرده و مجددا با همان شرايط 

عدم سود دهي و توليد مواجه خواهند شد يا خير ؟«
وي همچنين در خص��وص دس��ته بندي واحدها براي 
تخصيص اي��ن اعتبارات ني��ز تاكيد ك��رد: »اص��لا موافق 
دس��ته بندي كردن صنايع به صنايع پيش��رو و غير پيشرو 

نيستم چرا كه دولت بهتر اس��ت يارانه را به واحدهايي بدهد 
كه كالاي مصرفي توليد مي كنند و در نهايت يارانه به دست 
مصرف كننده نهايي مي رسد. در اين مرحله با افزايش تقاضا 
توليد افزايش يافته و تقاضا براي مواد اوليه كه جزو توليدات 
صنايع پيشرو اس��ت، زياد مي ش��ود و در يك پروسه زماني 

كوتاه مدت شاهد رونق توليد در كشور خواهيم بود.«

واحدهاي فعال نياز به كمك ندارند
در عين حال مسعود دانشمند از ديگر فعالان اقتصادي 
كشور عكس نظر پورقاضي معتقد اس��ت كه دولت بايد به 
صنايع كه در حال نابودي هستند يارانه بدهد تا اين صنايع 
بتوانند ب��ه چرخه تولي��د وارد ش��وند چرا ك��ه واحدهاي 
نيمه فعال ني��ازي به كمك دول��ت ندارن��د.  وي گفت: به 
نظر مي رس��د كمك به واحدهاي صنعتي كه نيمه تعطيل 
هستند يا تعطيل ش��ده اند، ايجاد ش��رايطي مناسب براي 
بهره برداري از موقعيت بالقوه كش��ور اس��ت چرا كه براي 
راه اندازي اين واحدها هزينه شده و حالا با استفاده از نيمي 
از اين ظرفيت يا به عب��ارت ديگر با تعطيل��ي اين واحدها 

سرمايه هاي كشور معطل مي ماند. 
پيش از اين نيز البته صالحي نيا گفته بود »اگرچه توليد 
بايد پشتيباني شود اما با توجه به محدوديت منابع اعتباري 
تخصيص يافته به بخش صنعت و معدن كش��ور، تكميل 
طرح هاي نيمه تمام براي تزريق اعتبار در اولويت برنامه هاي 
وزارت  صنعت، معدن و تجارت قرار دارد. اين در حالي است 
كه اعتبار مورد نياز براي حيات بخشيدن به صنايع و توليد 
كش��ور بيش از ۱50 هزار ميليارد تومان است، در حالي كه 
تنها رقمي معادل ۱03 هزار ميلي��ارد تومان به اين بخش 
تخصيص يافته؛ به گفت��ه وي تنها 3۱ درص��د آن از محل 
اعتبارات و تسهيلات بانكي تامين شده اس��ت. با اقدامات 
انجام شده براي رفع چالش هاي توليد در كشور، پيش بيني 
مي شود اين رقم تا 40 درصد افزايش يابد و با تامين اعتبار 
از محل بودجه دولت و تس��هيلات بانكي حدود ۱50 هزار 
ميليارد توم��ان به اين بخش تخصيص يافت��ه كه مي تواند 

تحولي عظيم در توليد كشور ايجاد كند.«

كارشناسان در گفت وگو با »اعتماد« بررسي كردند 

طرح ويژه دولت براي احياي 36 هزار واحد صنعتي

صنعت

احمد    تولا       ٭ 


